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آنان كه وقتشان پايان يافته 

خواس�تار مهلتن�د و آن�ان 

ك�ه مهل�ت دارن�د، كوتاهی 

می ورزند.

س�ليمان  »مل�ك  س�ريال  ط�رح  مج�ري 
ن�گارش  و  تحقي�ق  ب�راي  گف�ت:  )ع(«  نب�ي 
اي�ن س�ريال ب�ه زم�ان طولان�ي ني�از داري�م. 
»مجید حقي« مجري طرح س��ريال »ملك س��لیمان 
نب��ي)ع(« در گفت وگو با ف��ارس گفت: تا ب��ه اينجاي 
كار تحقیقات فراواني درباره اين س��ريال داش��تیم و به 

پیشرفت قابل قبولي هم رسیديم. 
وي ادامه داد: آياتي كه در قرآن كري��م درباره حضرت 
سلیمان)ع( آمده است و احاديث اس��تخراج شده اند و 
گروه پژوهش مشغول دس��ته بندي موضوعات مختلف 
هستند. در مجموع تحقیقات بسیار مفصلي انجام شده 

است. 
حقي با اشاره به پروسه مهم نگارش فیلمنامه افزود: در 
نگارش متن اين سريال، يك گروه تخصصي نويسنده و 
پژوهشگر با تخصص هاي مختلف و مرتبط به سرپرستي 
سیدمجید مطهري نژاد تشكیل شد كه زيرمجموعه آن 
چند كارگروه با عنوان هاي تاريخ��ي، قرآني، احاديث و 

روايي مشغول به كار هستند. 
مجري طرح سريال »ملك سلیمان نبي« در پاسخ به اين 
پرسش كه شباهت هايي بین نسخه سینمايي ساخته شد 
و س��ريال آن وجود دارد، افزود: داستان سريال مستقل 
از نسخه ساخته شده روايت مي شود كه از زمان كودكي 
سلیمان نبي آغاز می ش��ود و تا پايان حیات ايشان را در 
بر مي گیرد و در خ��لال آن به صورت فلاش بك موضوع 

ملك هاي س��ه گانه از زمان طالوت و داوود)ع( تا پايان 
حیات سلیمان)ع( به تصوير كشیده مي شود. 

وي در ادامه نیز بیان داش��ت: در اين مجموعه از تمامي 
منابع اعم از اسلامي و غیر اس��لامي مورد پژوهش قرار 
مي گیرد، اما اصلي ترين منب��ع آن قرآن و آيات مربوطه 

است. 
حقي در پايان با اش��اره به اينكه براي نگارش س��ريال 
»ملك س��لیمان نبي)ع(« حدود يك س��ال زمان نیاز 
داريم، افزود: هم اكنون و با توجه به شرايط تولید، حتماً 

تغییراتي خواهد داشت. 
س��ريال »ملك س��لیمان نبي )ع(« جديد ترين پروژه 
شهريار بحراني به عنوان فیلمساز است كه سال ها پس از 
سريال »مريم مقدس« به تلويزيون بازگشته است. اين 
سريال به تهیه كنندگي محمدرضا رمضاني و كارگرداني 

شهريار بحراني تهیه و تولید مي شود. 

تحقيق و نگارش »مُلك سليمان نبي )ع(«

 

 به زمان نياز دارد

تهيه كننده درام هاي ماندگار »هور در آتش« و »اشك سرما« در گفت وگو با »جوان«:

چرا تهيه كنندگان حرفه اي را منزوي كرده اند؟    جواد محرمي
ايتالي�ا بيش از ۶۰س�ال پيش بر س�ر ادامه 
جريان و مكتب سينمايي نئورئاليسم با اين 
استدلال كه چهره اي ناهنجار از جامعه اين 
كشور به دنيا عرضه مي كند مانع ايجاد كرد 
اما اين مكتب س�ينمايي را ك�ه مولود دوره 
فاشيسم بود به كشورهاي ديگر جهان صادر 
نمود. جش�نواره فيلم وني�ز در واقع يكي از 
اهرم هايي است كه غيرمستقيم اين گرايش 
س�ينمايي را تش�ويق و ترغي�ب مي كن�د. 
هفتادوششمین دوره  جش��نواره  فیلم »ونیز« به 
عنوان قديمي ترين جشنواره س��ینمايي جهان 
از تاريخ 28 اوت تا هفتم س��پتامبر )ششم تا 16 

شهريور( در ايتالیا در حال برگزاري است. 
سینماي غرب به واسطه جش��نواره فیلم ونیز 
از تولید و نمايش آث��ار نئورئالیس��تي تلخ در 
كش��ورهاي ديگر حمايت مي كند. نئورئالیسم 
تا حد زيادي در تكنیك و فرم با سبك و شیوه 
سینماي مس��تند ش��باهت هايي دارد و دلیل 
تأكید نئورئالیس��ت ها بر ش��یوه هاي سینماي 
مستند بیش از همه القاي اين بود كه اثر هنري 
مبتني بر خیال هنرمند س��اخته نشده و آنچه 
تماش��اگر بر پرده س��ینما مش��اهده مي كند 
واقعیت دارد. اي��ن رويكردي بود كه از مقطعی 
روز به روز در سینماي ايران گسترش يافت و در 
فیلم هايي مانند قصه هاي رخشان بني اعتماد و 
فیلم چهارشنبه 19 ارديبهشت وحید جلیلوند 
و همچنین فیلم »بدون تاريخ بدون امضا« كه 
مورد پسند جشنواره  ونیز قرار گرفته اند تا حد 
زيادي اعمال شد. پیش از اين جعفر پناهي نیز با 
تكیه بر اين سبك و شیوه توانست جوايز زيادي 

از جشنواره فیلم ونیز دشت كند. 
    حضور »متري شيش ونيم« از ايران 

وحید جلیلوند چهار س��ال پیش در گفت و گو با 
برنامه س��ینمايي شبكه4 س��یما صراحتاً اذعان 
مي كند كه هرگاه احساس كرده بازي بازيگرانش 
آنقدر خوب از كار درآمده كه به رئالیس��تي بودن 
فیلمش لطمه وارد مي كند، آن ب��ازي را از فیلم 
حذف كرده است، با اين اوصاف اما مسئله اساسي 
اين است كه اين شیوه و سبك در فیلمسازي كه 
حتي در كشور ايتالیا كه خاس��تگاه آن است در 
دهه 50میلادي به افول گرايید، بیش از سه دهه 
است كه مورد اقبال فیلمسازان ايراني قرار دارد و 
همچنان اصرار بر اين شیوه فیلمسازي در سینماي 

ايران تمايلات زيادي را برمي انگیزد. امسال از ايران 
فیلم متري شیش ونیم س��اخته سعید روستايي 
مورد توجه جشنواره ونیز قرار گرفته است؛ فیلمي 
كه به لحاظ سبك شباهت هاي زيادي به سینماي 

نئورئالیسم دارد. 
شیوه و سبك نئورئالیسم در فیلمسازي در كشور 
ايتالیا كه خاس��تگاه آن است در دهه 50میلادي 
به افول گرايید و به يك باره مورد اقبال سراسري 
فیلمسازان ايراني قرار گرفت. يكي از كاركردهاي 
مهم و اساس��ي جش��نواره هاي هنري و به ويژه 
سینمايي در جهان سمت و سو دادن به گرايش ها 
و رويكردهاي سینماگران مستعد در اقصي نقاط 

جهان است. 
    س�د محك�م دولت وق�ت ايتالي�ا براي 

نئورئاليست ها
در واپسین سال هاي حكومت فاشیستي در ايتالیا 
در ادبیات و سینماي اين كشور تمايلي رئالیستي 
بروز كرد، چراكه فقر و بیكاري فزاينده اي كه طي 
حكومت فاشیس��ت ها و س��پس جنگ، ايتالیا را 
درگیر خود كرده بود، پس از سرنگوني فاشیست ها 
و رس��یدن دوراني كه به بهار ايتالیا معروف بود، 
امكان بازگويي پیدا مي كرد. بعد از روي كار آمدن 
ائتلافي از احزاب »چپ« و »لیبرال« فیلمسازاني 
كه دغدغه بازگويي مشكلات جاري جامعه ايتالیا 
را داش��تند، بیش از پیش امكان رشد پیدا كردند 
و روايت هاي خود را بر بس��تر بحران هاي جامعه 
جنگ زده ايتالیا متكي كردند. جنبش سینمايي 
نئورئالیسم ايتالیا كه در مواجهه اي سیاسي شكل 
گرفت در اواسط دهه 50 میلادي رو به افول نهاد. 
در اوايل دهه 50، دولت جدي��د ايتالیا كه بعد از 
دوران »بهار ايتالیا« بر س��ر كار آمده بود، نسبت 
به تولیدات اين جنبش سینمايي بدبین شد و با 
گماردن جولیو آندره اوتي به رياست اداره هنرهاي 
نمايشي و تفويض اختیارات ويژه به او، موجبات 
افول اين فیلم ها را فراه��م آورد. بدين ترتیب هر 

فیلمي كه تصويري نامطلوب و تل��خ از ايتالیا به 
نمايش مي گذاشت از منابع مالي محروم مي شد 
و در مقابل وام هاي كلان به فیلم هايي اختصاص 
مي يافت ك��ه از محت��واي مورد تأيید اي��ن اداره 
برخوردار بودند. اوج گرفتن جنگ سرد و ادعاي 
مخالفان اين فیلم ها مبني ب��ر وجود انگیزه هاي 
ايدئولوژيك و چپ در آنها، اي��ن محدوديت ها را 
به اوج خود رس��اند و به اين ترتی��ب، دوران افول 
اين جنبش از راه رسید. فیلم هاي »نئورئالیستي« 
معمولاً قاب ه��اي ناآراس��ته و في البداهه دارند. 
روسلیني در مصاحبه اي در اين باره مي گويد: »اگر 
به اشتباه نماي زيبايي بگیرم، حتماً هنگام تدوين 
آن را بیرون خواهم كشید.« معمولاً تصويربرداري 
به سبك فیلم هاي مستند انجام مي گیرد و دوربین 
سعي در نشان دادن واقعیت بدون دستكاري دارد، 
از اين رو گاهي از دوربین روي دس��ت اس��تفاده 

مي شود.  
    بسترس�ازي ب�راي فيلمس�ازان جهان 

سومي
سینماي ايتالیا پس از اين از رونق افتاد اما چند دهه 
بعد سیاس��ت هاي دولت هاي وقت ايتالیا كه اجازه 
هرگونه بازنمايي تصوير ناهنج��ار از ايتالیا را براي 
فیلمسازان مكتب نئورئالیستي اين كشور منع كرده 
بود، زمینه صدور اين مكتب سینمايي به كشورهاي 
داعیه دار و انقلابي در جهان س��وم را فراهم نمود تا 
فیلمس��ازان جوان و جوياي نام با الگوگیري از اين 
سینما محتواي آثار خود را بر بزرگنمايي زشتي هاي 
كشورهاي خود استوار كنند. جشنواره فیلم ونیز نیز 
به ويژه در دهه اخیر با انتخاب هايي كه از سینماي 
ايران داش��ته به وضوح حركت بر مدار اين كارويژه 

معین را عیان كرده است. 
    از دايره تا قصه ها

براي مثال سینماي ايران در سال 2000 با فیلم 
»دايره« س��اخته جعفر پناهي موفق به كسب 
جايزه ش��یر طلايي جش��نواره فیلم ونیز شد؛ 
فیلمي كه روايتگر داستان چهار زن است كه از 
زندان گريخته اند و سرنوشت متفاوتي را تجربه 
مي كنند. فرشته، مائده، الهام و نرگس هر يك به 
دنبال پناهگاهي براي خود هستند. مائده خیلي 
زود به دست پلیس دستگیر مي شود. الهام قصد 
بازگشت به شهر خود را دارد كه به علت موانع 
متعدد عملًا ممكن نیست. فرشته كه از طرف 
خانواده طرد شده درصدد سقط جنین فرزندي 
است كه پدرش اعدام شده است و... فیلم دايره 
را همان زمان معاون س��ینمايي وقت سیف الله 

داد توقیف كرد. 
قصه هاي رخشان بني اعتماد ديگر اثري است كه 
چند دوره پیش جايزه بهترين فیلمنامه را از اين 
جش��نواره به خود اختصاص داد. همچنین خانه 
پدري كه رواي��ت قتل فجیع دختري به دس��ت 
پدرش است و به دلیل خشونت عريان و دلخراش 
آن در ايران اجازه نمايش عمومي نیافت از ديگر 
آثار راه يافته به جش��نواره فیلم ونیز است. در دو 
دوره نیز از سینماي ايران فیلم »بدون تاريخ بدون 
امضا« ساخته وحید جلیلوند به ونیز راه يافت. فیلم 
متري شیش ونیم كه اين دوره به جشنواره ونیز راه 
يافته نیز در كنار قابلیت هاي فني و تكنیكي كه از 
آن بهره مي برد به لحاظ محتوا فیلمي كاملًا تلخ 

محسوب مي شود.

نگاهي به جشنواره فيلم »ونيز« كه اين روزها در حال برگزاري است 

 تلخ پسندي جشنواره ونيز 
اين بار با ميزباني از »متري شيش ونيم«

فيل��م مت��ري ش��يش ونيم ك��ه 
اي��ن دوره ب��ه جش��نواره وني��ز 
راه يافت��ه در كن��ار قابليت هاي 
فن��ي و تكنيك��ي ك��ه از آن بهره 
مي برد به لحاظ محت��وا فيلمي 
كام��اً تلخ محس��وب مي ش��ود

    هادي خدادوست
ي�ك ب�ار از مدي�ران فرهنگ�ي نمي پرس�يم چ�را 
كاري كرده ان�د ك�ه حرفه اي ه�ا بي�كار ش�وند و 
آق�ازادگان بي س�واد و صاحب�ان پول هاي مش�كوك 
وارد س�ينما ش�ده و روزب�ه روز ه�م پروارتر ش�وند.
ورود بي ضابطه صاحبان س��رمايه هاي هنگفت به سینما 
و ش��بكه خانگي و متعاقب آن صدور كارت تهیه كنندگي 
براي برخي از افراد گمنام در اين سال ها مدام تكرار شده 
ولي هنوز از سوي مديران سینمايي راهكاري براي برخورد 

با آن اتخاذ نشده است. 
امیرحسین ش��ريفي تهیه كننده باتجربه سینما با بیان 
مطلب بالا و با اش��اره به لزوم ضابطه من��د كردن ورود 
س��رمايه به اين عرصه به »جوان« گفت: تولید مستقل 
محصولات هنري به ش��دت دش��وار ش��ده و متأسفانه 
ارگان ه��اي دولتي هم ب��ه جاي تخصیص تس��هیلات 
براس��اس ضابطه همچنان بر پايه روابط امور خود را پي 
مي گیرند. حرفه اي ترين سینماگران هم بايد رابطه داشته 
باشند تا كارشان پیش برود و حتي در تخصیص جوايز 
اغلب جشنواره ها هم همین است. در نتیجه اين وضعیت 
انزوا و دلس��ردي بس��یاري از تهیه كنندگان حرفه اي را 
ش��اهديم. تهیه كننده آث��اري نظیر »ه��ور در آتش« و 
»اش��ك س��رما« ادامه داد: دولت بايد امكانات تولید را 
براساس پیشینه سینماگران توزيع كند ولي اين اتفاق 
نمي افتد و در مقابل يكسري نوكیسه را مي بینیم كه با 
بريز و بپاش وارد سینما مي شوند و كارت تهیه كنندگي 
هم مي گیرند ولي بعد از مدتي در دادگاه هاي اقتصادي 
رؤيت مي ش��وند! اين جماعت هزينه هاي تولید را هم با 
بريز و بپاش ب��الا برده اند و متأس��فانه همچنان قوانین 

محكمي براي برخورد با آنها وجود ندارد. 
اين تهیه كننده خاطرنشان ساخت: وظیفه دولت است كه از 
تولیدات مؤثر فرهنگي- هنري حمايت كند و بودجه هايي 
را كه مربوط به فرهنگ است در اختیار سینماگران باتجربه 
بگذارد و از آنها كار خوب و مان��دگار بخواهد ولي خیلي از 
تهیه كننده هاي حرفه اي خوب داريم كه الان متأس��فانه 

منزوي و خانه نشین هستند. چرا بايد اين طور باشد؟
شريفي كه س��ابقه تولید برخي آثار ماندگار كارگرداناني 
ش��اخص نظیر »ضیافت« مس��عود كیمیاي��ي و »پري« 
داري��وش مهرجوي��ي را در كارنامه دارد، تأكی��د كرد: به 
جاي آنكه س��ینماگران حرفه اي زمام سینما را در دست 
داشته باشند آقازاده فلان سیاس��تمدار تهیه كننده شده 

و برادرزاده بهمان مدير مش��غول اداره بین الملل س��ینما 
و ارسال فیلم به اسكار اس��ت!؟ در همین اوضاع است كه 
به ناگاه س��رمايه گذاراني ظهور مي كنند كه چندين فیلم 
اكران نشده دارند و باز پروانه س��اخت مي گیرند كه فیلم 

جديد بسازند!
امیرحس��ین ش��ريفي تأكید كرد: مدام درب��اره رويكرد 
مخاطبان به رس��انه هاي بیگانه هشدار مي دهیم ولي يك 
بار از مديران فرهنگي نمي پرس��یم چرا كاري كرده اند كه 
حرفه اي ها بیكار ش��وند و آقازادگان بي س��واد و صاحبان 
پول هاي مشكوك وارد سینما شده و روزبه روز هم پروارتر 

شوند. 
ش��ريفي با نقد ن��گاه مديراني ك��ه از بررس��ي صلاحیت 
س��رمايه گذاران مش��كوك س��ر باز زده اند، اظهار داشت: 
رؤساي سینما مي گويند بررسي فس��ادهاي اقتصادي بر 
عهده قوه قضائیه است. بله كاملًا درست است ولي بررسي 
صلاحیت آنها كه پروانه تهیه كنندگي مي گیرند بر عهده 
كیست؟ بررسي رزومه س��رمايه گذاران مشكوك فعال در 
سینما بر عهده كیست؟ اينكه برخي سرمايه گذاران فعال 
در سینما در دادگاه هاي مفاس��د اقتصادي محكوم شوند 
آبروي سینما را برده و مديران س��ینما منفعلانه مشغول 

راه اندازي شورا و كمیته هستند!
تهیه كننده »سیب سرخ حوا« با تأكید بر لزوم به كارگیري 
متخصصان در تولید محصولات س��ینمايی گفت: چرا از 
ماج��راي »ب. ز« و »م. ه. ر« و »ح. ه« و »ال��ف. د« درس 
نمي گیرند و همچنان براي سارقان بیت المال فرش قرمز 
پهن مي كنند كه به س��ینما بیايند و قواعد را به هم زنند؟ 
وقتي پیشكس��وتاني كاركش��ته در تولید داريم چرا نبايد 
ازش��ان اس��تفاده كرد؟ مديران س��ینمايي بايد با اتخاذ 
تصمیمات ضربتي روند تولید در سینما را كاملًا قاعده مند 
كنند و اجازه ندهند سینما و شبكه خانگي به محل جولان 

سرمايه هاي مشكوك بدل شود.

انتقاد ها از »برادرجان« نتيجه عكس داد       

نويسنده سريال هاي پرحاشيه اين بار كارگردان شد

      محمدرضا بيهقي
در دوره اي ك�ه بس�ياري از نويس�ندگان و كارگردان�ان 
شناخته شده س�ينما و تلويزيون، به دلايلي چون نداشتن 
بودجه صداوسيما بيكار مانده اند، چهره هايی هم هستند كه 
حضورشان در تلويزيون به يك عادت مضر تبديل شده است. 
در ماه رمضان گذشته سريال »برادر جان« به نويسندگي سعید 
نعمت الله از تلويزيون پخش شد. اين سريال كه در بهترين زمان 
ممكن روي آنتن مي رفت، ق��رار بود داس��تاني از حق الناس را 
روايت كند ولي آنقدر در اين كار نات��وان بود كه در عمل نتیجه 
عكس داد و فردي كه حق الناس را زير پا گذاشته بود به قهرمان 

سريال تبديل شد. 
در اين س��ريال كه انواع و اقس��ام بدآموزي ها را داشت حتي به 
عزاداري امام حسین)ع( نیز رحم نش��د و به مدد قلم نويسنده 
فیلمنامه دسته عزاداري امام حسین)ع( كه جزو شعائر مذهبي 
شیعه اس��ت به نمادي از دش��مني و كینه تبديل ش��د! بعد از 

نقدهايي كه به سريال برادرجان وارد شد، اين احتمال مي رفت 
كه تلويزيون همكاري با افرادي را كه كارنامه قابل دفاعي ندارند 
كنار بگذارد و س��راغ افرادي برود كه حداقل پايبندي ش��ان به 
اخلاق و مذه��ب را اثبات كرده اند اما در كمال تأس��ف ش��اهد 
آن هس��تیم كه بار ديگر تلويزيون روي خوشش را به نويسنده 
برادر جان نش��ان داده و در حالي كه براي بسیاري از پروژه هاي 
تلويزيون��ي، بي پولي را بهانه مي كنند، براي س��عید نعمت الله با 
گشاده دستي عمل كرده و س��ريال ديگري را به وي سپرده اند. 
»زمین گرم« به نويسندگي و كارگرداني سعید نعمت الله تولید 
خواهد ش��د. نعمت الله در گفت وگويي اعلام كرده اين س��ريال 
تكمیل كننده سه گانه اختلاف هاي خانوادگي میان برادرهاست 
كه از سريال »جراحت« آغاز شده و در »برادر جان« ادامه پیدا 

كرده است. 
نعمت الله به لطف داي��ره تنگ هم��كاري در تلويزيون كه فقط 
براي بعضي از فیلمسازان وجود دارد، وارد دنیاي كارگرداني نیز 
شده است. وي پیش از اين در مصاحبه اي از علاقه اش به ساخت 
سريالي كه در آن پدر شوهر با عروسش رابطه داشته باشد! ابراز 
تمايل كرده بود و در مصاحبه ديگري از بي اعتنايي اش به حجاب 
گفته بود. س��ؤال اين اس��ت كه اگر تلويزيون قرار است سريال 
بسازد چرا فقط روي چند چهره خاص تمركز كرده است و عده 
زيادي از هنرمندان متعهد نمي توانن��د در آن فعالیت كنند. در 
مقابل پول بیت المال در اختیار افرادي قرار مي گیرد كه اگر چه 
پر كار هستند ولي پرونده كاري شان هیچ كار قابل دفاعي از نظر 

محتوا ندارد!

    صنايع دستي

نگاهی به سي ودومين نمايشگاه ملي صنايع دستي 
نمايشگاه ملي صنايع دستي در محل دائمي نمايشگاه تهران در حال برگزاري 
است و از جمله نكات برجسته اين نمايشگاه بي برنامه بودن و شلوغي آن است. 
سي و دومین نمايشگاه ملي صنايع دستي، شباهت زيادي به نمايشگاه هاي 
فصلي و دوره اي دارد كه به مناسبت هاي مختلف برپا مي شود، حتي اين 
انتظار مي رفت كه حداقل وقتي صحبت از حضور اس��تان ها در نمايشگاه 
مي شود، هر استان به صورت متمركز غرفه هايش را برپا كند، اما در عمل 
غرفه ها به ص��ورت پراكنده و داراي عملكرد م��وازي فعالیت مي كنند، به 
طوري كه تنها در مورد صنايع دستي استان اصفهان كه از تنوع بالايي نیز 
برخوردار است، چندين غرفه به فروش پارچه هاي قلمكاری، میناكاري و 

خاتم كاري مي پرداختند. 
در مورد هنر سفال میناكاري كه از جمله هنرهاي استان همدان است نیز در 
چندين غرفه محصولات س��فالي میناكاري عرضه مي شد كه نمايشگاه ملي 

صنايع را به نمايشگاه هاي محلي بیشتر شبیه مي كرد.

 واكنش مثبت داريوش مهرجويي 
به طرح رده بندي سني فيلم ها

اس�ت  معتق�د  س�ينمايي»گاو«  فيل�م  كارگ�ردان 
اينك�ه رده بن�دي س�ني فيلم ه�ا از ط�رف س�ازمان 
س�ينمايي ج�دي گرفت�ه ش�ده اتف�اق خوب�ي اس�ت. 
داريوش مهرجويي درباره طرح رده بندي سني فیلم ها به ايسنا 
گفت: رده بندي س��ني فیلم ها اتفاق خوبي اس��ت كه از طرف 
سازمان س��ینمايي جدي گرفته ش��ده زيرا در س��اير كشورها 
سال هاي زيادي است كه اين طرح اجرا شده است و جاي آن در 

كشور ما خالي بود. 
وي با بیان اينكه با اجراي طرح رده بندي س��ني فیلم ها موافق 
است، افزود: اين طرح مي تواند اثرات خوبي به دنبال داشته باشد 
و جلوي بسیاري از آسیب هايي كه ممكن است به واسطه ديدن 
برخي فیلم ها به كودكان وارد ش��ود را بگیرد، البته در مورد اين 

موضوع خانواده ها نیز نقش بسزايي خواهند داشت. 
كارگردان فیلم س��ینمايي»نارنجي پوش« يادآور ش��د: رئیس 
س��ازمان س��ینمايي براي اجراي اين طرح هیئتي متش��كل از 
افردي در حوزه سینما، جامعه شناس��ي، روان شناسي و كودك 
تشكیل داده است اما بايد توجه داشت كه در اين گروه بايد افراد 
متخصصي حضور داشته باش��ند و نظرات كارشناسانه و علمي 
بدهند تا بتوانند نظر تهیه كننده و صاحب فیلم را جلب كنند و 

كارشان با اعمال زور همراه نباشد.

    ديده بان 

لزوم نگاه صنعتي به سينماي دفاع مقدس
منتج از دفاع هشت ساله گونه سینماي دفاع مقدس در كشورمان 
پا گرفت و چه زيبا كه برجسته ترين فیلمسازان اين گونه سینمايي 
همان ها بودند كه در جغرافیاي جبهه ها نفس كشیدند. چه در زمان 
دفاع مقدس و چه پس از آن سینماي دفاع ادامه يافت و چهره هايي 
مختلف به خود ديد، با اين حال صنعتي نشدن سینماي دفاع مقدس 
باعث شد از يك طرف جريان مداوم سینماي دفاع را به چشم نبینیم و 
از طرف ديگر در صادرات نمونه هاي ارزنده اين نوع سینما حتي براي 
ايرانیان خارج از كشور هم كم آوريم. چگونه سینماي دفاع را مي توان 
صنعتي كرد؟ اولین ركن صنعتي شدن تأمین زيرساخت هاي تولید و 
ابزارآلات ساخت آثار استاندارد است. نبايد به سینماي دفاع به چشم 

سینماي گلخانه اي و با تاريخ مصرف محدود نگاه كرد. 
اينكه شهركي راه افتاده براي تولید آثار سینماي دفاع مقدس خیلي 
خوب است ولي كافي نیست. سینماي صنعتي ايجاب مي كند كه اين 
شهرك به طور مداوم به روز شود تا به جايي برسد كه حتي همسايگان 

خارجي را مشتاق تولید نمايد به گونه اي كه ارزآوري داشته باشد. 
در كنار شهرك دفاع مقدس نیاز وافر داريم به استوديوهاي مجهز 
تولید آثار دفاع مقدس. در سینماي صنعتي لازم نیست مدام خرج 
ساخت لوكیشن و تحمل خطرات براي ايجاد نماهاي جنگي طبیعي 
كرد بلكه بسیاري از نماها را مي توان در استوديوهاي استاندارد و با 

تروكاژهاي تصويرسازي ايجاد نمود. 
ايجاد هسته هاي تصويرسازي يارانه اي متخصص در آثار دفاع 
مكمل اين استوديوهاست. في الواقع كارگردان ژانر دفاع نبايد 
براي هر فیلم خود از صفر ش��روع كند بلكه بايد به جاي سعي 
و خطا به استوديوهايي معرفي ش��ود كه هم تجربیات گذشته 
را در چنته خويش دارند و هم از نیروهاي مس��لط و بادانش��ي 
بهره مي برند ك��ه با حداقل ها يك گش��تاور حداكثري را ايجاد 
مي كنند. جاي استوديوهاي تولید محصولات ژانر دفاع مقدس 
در سینماي ما خالي اس��ت و  اي كاش قاعده اي چیده شود كه 
كسري از بودجه هر پروژه دفاع صرف راه اندازي و به روزرساني 

چنین استوديويي شود. 
آيا داشتن شهرك و استوديو نقطه پايان صنعتي شدن سینماي 
دفاع است؟ مطمئناً خیر! چرا؟ چون يك فیلم استاندارد مملو از 
سكانس هاي جنگ براي اكران به سالن هايي استاندارد هم نیاز 
دارد كه بهترين كیفیت صدا و تصوي��ر را به مخاطب ارائه كنند. 
چند درصد از سینماهاي ما اين كیفیت را دارند؟ زير 10درصد! 
اين آمار خوبي نیست به خصوص كه در سال هاي اخیر هزينه هاي 
هنگفتي هم صرف سالن سازي در كشور شده ولي در عمل خیلي 
از اين سالن هاي جديد به لحاظ كیفي ش��اخص نیستند. براي 
صنعتي شدن سینماي دفاع فقط يك راه داريم و آن هم صنعتي 
شدن در تمام شمول و از تولید تا اكران است؛ اتفاقي كه با گذشت 
چهار دهه بعد از انقلاب اسلامي بیش از هر زمان ديگري نیازش 
حس مي شود. خدا را چه ديديد؟ شايد صنعتي شدن گونه دفاع به 

صنعتي شدن كلیت سینماي ما منجر شد.

پيمان قادري     يادداشت 


